

DOI: 10.18572/1812-3767-2020-12-30-40

Реализация преобразованной конституционной модели местного самоуправления в России: первые шаги

Баженова Ольга Ивановна,
доцент кафедры конституционного и муниципального права
Юридического факультета Московского государственного университета (МГУ)
имени М.В. Ломоносова,
кандидат юридических наук
bz@lokip.ru

В работе представлен анализ ключевых поправок к главе 8 Конституции Российской Федерации. Автор подчеркивает, что конституционный фундамент для организации муниципальной власти в государстве составляет не исключительно принцип единства системы публичной власти, получивший ныне прямое конституционное закрепление (ч. 3 ст. 132), но только в сочетании с принципом самостоятельности местного самоуправления (ст. 3, 12); в этом сочетании они ведут к выстраиванию новой схемы взаимоотношений государства и местного самоуправления. Важная роль в выстраивании этих взаимоотношений в рамках преобразованной конституционной модели муниципальной власти отводится Конституционному Суду РФ и тем правовым позициям, которые были выражены им ранее, в дореформенный период.

Ключевые слова: поправки к Конституции Российской Федерации, Конституционный Суд Российской Федерации, самостоятельность местного самоуправления, организационное устройство муниципальной власти.

Implementation of the Transformed Constitutional Model of Local Self-Government in Russia: First Steps

Bazhenova Olga I.
Associate Professor of the Department of Constitutional and Municipal Law
of the Law Faculty of the Lomonosov Moscow State University (MSU)
PhD (Law)

The paper contains an analysis of the key amendments to Chapter 8 of the Constitution of the Russian Federation. The author emphasizes the fact that the constitutional foundation for the establishment of municipal government in the state is based not only on the principle of the unity of the public government system, which is now directly consolidated by the Constitution (Part 3 of Article 132), but requires a combination with the principle of independence of local self-government (Articles 3, 12 of the Constitution); this combination leads to building of a new system of interrelations between the state and local self-government. An important role in building of these interrelations within the framework of the transformed constitutional model of municipal government is allocated to the Constitutional Court of the Russian Federation and the legal positions it has expressed earlier, during the pre-reform period.

Keywords: amendments to the Constitution of the Russian Federation, the Constitutional Court of the Russian Federation, municipal autonomy, municipal government.